



တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လၢနီၣ်ဝုဘၣ် ၄သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 22-287-11

**ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ- သဝိဖိခံၤ ဘၣ်ဒိနးမးခိဖျါ
ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိၣ်ပိၣ်ဖးထီၣ်တဖျါၣ် ဖဲလၢၤဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်, လၢယုၤလံ ၂၀၂၂နံၣ်**

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ လၢယုၤလံ ၉သီ, ၂၀၂၂နံၣ် လၢလၢၤဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢယုၤလံ ၉သီ, ၂၀၂၂နံၣ် ဂီၤခိ ၇န့ၣ်ရံၣ်ဃာ်ဃာ်န့ၣ် ဖိသၣ်ပိၣ်ခွါ ၄န့ၣ်တဂၤ ယီၤဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိၣ်အယီၤ အနီၣ်ကစၢ်ဒီး အမိဘၣ်ဒိဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤ အယံၤဒီးအအိၣ်သဝိလၢ အမ့ၢ်ယ--- သဝိ, အ--- ကရူာ်, လၢၤဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ် သၢမံးလၢဃာ်ဃာ်န့ၣ်လီၤ. အဖိခွါတဂၤအံၤ အိၣ်တဆူၣ်ဘၣ်အယီၤ အမိလဲၤ ကိးအီၤလၢ ကလဲၤဒုးန့ၣ်သးဖဲ ကယုၤယီၤတၢ်ဆါဟံၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖိသၣ်ပိၣ်ခွါအံၤ အဒိဘၣ်ဒိ နးနးကျဲးကျဲးခံကပၤလၢၤဒီး အမိန့ၣ် ဘၣ်ဒိလၢအခိၣ်, အမဲၣ်သၣ်ဒီး အစုန့ၣ်ခံ တဆံးတက့ၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢ ဟံၣ်ဖိယီဖိ မ့ၢ်မုၢ်ဆ့ၣ်မုၢ်ဂီၤပုၤမၤတၢ်ဖိလၢ ကလုာ်အိၣ်နီၣ်ခိသးသမူအယီၤ ဘၣ်သဂၢ်ဒီးကျိၣ်စုတၢ်ဂွံကီၢ်လၢ ကကူၤစါယါဘျါသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် ဒီးန့ၢ်ဘၣ် ကျိၣ်စုတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤတနီၤဘၣ်ဆၣ် လိာ်ဘၣ်ဒိကျိၣ်စုလၢ အတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤတၢ်လၢၤဘျီလၢၤဘျီလၢၤစ့ၤ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိၣ်ပိၣ်ဖးထီၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်န့ၣ်မုၢ်သီ	လၢယုၤလံ ၉သီ, ၂၀၂၂နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝိ, ကရူာ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရၣ်)	ချံသန့တတီၤလၢ အစီၤစုၤသၢမံၤလၢဒီး ယ--- သဝိ, အ--- ကရူာ်, လၢၤဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်အီၤဖဲ လၢယုၤလံ ၂၀၂၂ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲဒုပျၢ်ယာ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤ ဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖျါဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖျါအမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤ ဆဲးတဖျါန့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအါထီၣ်အီၤ ဖဲပနီၤကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ		
မံၤ	ရ----	ဘ---
သးနံၣ်	၄ နံၣ်	၂၄ နံၣ်
မုၢ်/ ခွဲၤ	ခွဲၤ	မုၢ်
ကလုာ်	ပယီၤ	ပယီၤ
ဟံၣ်ဖိဃီဖိ အိၣ် / တအိၣ်	အိၣ်	အိၣ်
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	တအိၣ်	မုၢ်ဆ့ၣ်မုၢ်ဂီၤပှၤမၤတၢ်ဖိ
တၢ်ဘျီတၢ်ဘါ	ဘူးဒး	ဘူးဒး
တၢ်ဟံးမုၢ်ဒါ/ လီၤလၢ	သဝီဖိ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	ယ--- သဝီ, အ--- ကရူၢ်, လၢအိၣ်ကီၢ်ဆၣ် ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်	ယ--- သဝီ, အ--- ကရူၢ်, လၢအိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲပှၤပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.
 ဖဲလၢယူၤလံ ၂၂သီ, ၂၀၂၂နံၣ်န့ၢ် ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိ ဆဲးကျိး လီၤကဝီၤ ကညီၣ်ဒီကလုာ်စၢဖိၣ် ကရၤ (KNU) လၢကဟံးန့ၢ် ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖိတဖၣ် အဟံၣ်ဖိဃီဖိတၢ်ဆဲးကျိးနီၣ်ဂံၢ် ဒ်သိးကသံကွၢ်ဘၣ်သး တၢ်ကဲထီၣ် သးရၤလီၤသးလၢစါရှၢၣ်မံၤဒဲးယၢ်ပှၤပှၤ အလီၢ်ခဲန့ၢ်လီၤ. ဖဲလၢယူၤလံ ၂၃သီ, ၂၀၂၂နံၣ်န့ၢ် ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိ မၤတၢ်သံ ကွၢ်သံဒီးဒီး စီၤတ--- လၢအမ့ၢ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိ တၢ်န့ၢ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတၢ်တၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.
 စီၤတ--- လၢအမ့ၢ် ဖိသၣ်ပိာ်ခွဲၤဖိလၢအဘၣ်ဒီးဒီး မ့ၢ်ပိာ် အဖု (အမိအဖါတံ) ဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢကဲထီၣ်သးအံၤန့ၢ်လီၤ. အဝဲမ့ၢ်ပှၤတၢ်လၢ အကွၢ်ထွဲဖိသၣ်ပိာ်ခွဲၤဖိ ဒီး ဟံးမုၢ်ဒါဆုၤအလံၤခွဲၤဒီး အဖိဒိၣ်မုၢ်လၢတၢ်ဆါဟံၣ် ဟ့ၣ်တၢ်အုၣ်ကီၢ်ဒီး ဆဲးလီၤစုမုၢ်ကျၢၢ်လၢ တၢ်ကူၤစါယါဘျါသးလၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.

ဖဲလၢယူၤလဲၤ ဉာ်သီ, ၂၀၂၂န့ၣ် ဂီၤခီၣ် ဂ့ၢ်န့ၣ်န့ၣ် ဖိသၢ်ပိၣ်ခွါဖိ င့ၣ်တဂၤလၢ အမ့ၢ် ရ--- ယီၤဘၣ်ဝဲ ဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပိၣ်လၢ ချံၣ်သန့အလီၢ်တတီၤ ဖဲယ--- သဝီ, အ--- ကရူၢ်, လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၢ, ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၣ်ရၢၣ်အပူၤဒီး ဘၣ်ဒိဝဲအနီၢ်ကစၢ်ဒီး အမိလၢအသးန့ၣ်အိၣ် ၂၄န့ၣ်လၢ အမ့ၢ် ဘ--- န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးဆၢကတီၢ် မ့ၢ်ဝဲဖဲ ပုၤဒိဖိမိၢ်ခံၣ်အံၤ လဲၤတၢ်လၢ တၢ်လီၢ်အဂၤတတီၤလၢ အယံၤဒီးအဟံၣ် သၢမံးလၢ်ယၢ်ယၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢ ဖိသၢ်ပိၣ်ခွါဖိတဂၤန့ၣ် အိၣ်တဆူၣ်ဘၣ် အယိ အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ခိးချံၣ်တဘျီလၢ ကယုၤယိတၢ်ဆါဟံၣ်အိၣ်လၢ ကျိၣ်တကါဝဲ (ပကိကီၢ်ခီ အိၣ်လၢ KHRG ဟူးဂဲၤဟီၣ် ကဝီၤအချၢ) န့ၣ်လီၤ. ဘ--- ထံၣ် ပုၤအဂၤတဖၣ် လဲၤခီဝဲ ရ--- သဝီ တုၤ မ--- သဝီလၢ ကလဲၤလၢအဘူးအတၢ်အတၢ်သံ အမူးတခါအဆၢကတီၢ် အဆိကမိၣ်ဝဲလၢ အီၤဒီးအဖိခွါလဲၤလၢ ကယုၤယိတၢ်ဆါဟံၣ်ကသ့န့ၣ်လီၤ. ဖိသၢ်ပိၣ်ခွါဝဲန့ၣ် ဖဲအ လဲၤဆိၣ်ဆါလၢ တယံၤတဘူးဒီးချံၣ်သန့အဆၢကတီၢ် ယီၤဘၣ်မ့ၢ်ပိၣ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ပိၣ် ပိၣ်ထီၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ ဘ--- က့ၤစိၣ်ကရီၤအဖိခွါဆူၣ်အသဝီပူၤ လၢကကူၤစါယါဘျီအတၢ်ပူၤလီၢ်လၢ ဆူၣ်ချ့ပုၤမၤစၢၤတၢ် ဖိအိၣ်လၢသဝီပူၤအအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအက့ၤလၢဟံၣ်အဆၢကတီၢ် အဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဒီး ပိၣ်မုၢ်တဂၤလၢအအိၣ်လၢ ရ--- သဝီဒီး တၢ်က့ၢ်ဆုၤအဝဲသ့ၣ်ဒီး သိၣ်လုၣ်ယီၤဒီး တံၢ်တၢ်ဝဲတခါန့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘ--- က့ၤတုၤဆူၣ်သဝီပူၤတဘျီယီၤ သးပုၤနီၣ်ကွံၣ် အသး ခီဖျါလၢ တၢ်ပူၤလီၢ်သဟီၣ်ဒီး တၢ်ဖုးသံပျီၢ်ဂီၤလၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးသတူၢ်ကလၢအံၤ အယိန့ၣ်လီၤ. ဆူၣ်ချ့ပုၤမၤစၢၤ တၢ်ဖိလၢသဝီပူၤတဖၣ် ကူၤစါယါဘျီဖိသးပိၣ်ခွါဖိတဂၤန့ၣ်တသ့ဘၣ် မ့ၢ်လၢကသံၣ်တၢ်ပီးတၢ်လီ တယၢ်ဘၣ်အယိဒီး ရ--- ဒီး နီၢ်ဘ--- ဘၣ်တၢ်ဆုၤခီအီၤဆူၣ် ကယုၤယိတၢ်ဆါဟံၣ်ဒီးချံၣ် ဒီးအဟံၣ်ဖိယိဖိနွံၣ်လဲၤဆုၤအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ် လဲၤလၢ ကယုၤယိတၢ်ဆါဟံၣ်အဆၢကတီၢ် တံၢ်တၢ်ဝဲ ၃၀ မံးနံးန့ၣ်လီၤ. ကယုၤယိ တၢ်ဆါဟံၣ်ကသံၣ်သရၣ်တဂၤ ဘိၣ်ထီၣ်ပုၤလၢအဘၣ်ဒိဒီး မ့ၢ်ပိၣ်ခံၣ်အတၢ်ပူၤလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ ပုၤလၢအဘၣ်ဒိခံၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဆုၤခီ အဝဲသ့ၣ်ဆူၣ် ကျိၣ်တကါတၢ်ဆါဟံၣ်ဒီး ဂ့ၢ်ဝီၣ်အသိၣ်လုၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲဖိသၢ်ပိၣ်ခွါဒီးအမိဘၣ်တၢ်ဆုၤ အဝဲသ့ၣ်လၢ ကျိၣ်တကါတၢ် ဆါဟံၣ်အဆၢကတီၢ် တ--- လၢ အမ့ၢ်ဖိသၢ်ပိၣ်ခွါ အဖုန့ၣ် ထံၣ်ဝဲလၢအလံၤခွါအပျုၤစးထီၣ်လီၤဝါလံၤန့ၣ်လီၤ. တ--- တဲဘၣ် ဆူၣ်ချ့ပုၤမၤစၢၤတၢ်လၢ အိၣ်လၢဖဲကျိၣ်တကါတၢ်ဆါဟံၣ် ဒ်သီးကသ့ၣ်န့ၣ် ရ--- သ့ၣ်အဂီၢ်ဝံၤ ကသံၣ်သရၣ် သ့ၣ်န့ၣ်အီၤသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢ ကျိၣ်တကါတၢ်ဆါဟံၣ် ကသံၣ်ကသီတၢ်ပီးတၢ်လီ အိၣ်တယၢ်ဘၣ်အယိ ကသံၣ်သရၣ် ဟ့ၣ်ကူၣ်ဝဲလၢ ကဆုၤခီ ရ--- ဒီး ဘ--- လၢ ပကိကမျၢၢ်တၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. အခိၣ်ထံးန့ၣ် စီၤရ--- အဖု ဆိကမိၣ်ဝဲလၢ ကဆုၤခီ အလံၤခွါဒီး အဖိခိၣ်မုၢ်ဆူၣ် ဝ့ၢ်တကူၣ်တၢ်ဆါဟံၣ် ဘၣ်ဆၢ လူၤပိၣ်ထွဲဝဲဒ် ဒ်ကျိၣ်တကါတၢ်ဆါဟံၣ်ဟ့ၣ်ကူၣ် အသီးန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်လီၤသ့ၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ ပိၣ်ခွါဖိဒီး အမိဘၣ်တၢ်ဆုၤခီအဝဲသ့ၣ်ဆူၣ် ပကိကမျၢၢ်တၢ်ဆါဟံၣ် အိၣ်လၢ ပကိဝုၤပူၤ ဒီးအဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤဖဲန့ၣ်လၢ လါယူၤလဲၤ ဉာ်သီ, ဟါခီ ၁၂န့ၣ်ရံၣ်ယၢ်ယၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤလၢ ပကိတၢ် ဆါဟံၣ်အဆၢကတီၢ် ကသံၣ်သရၣ်တဲဘၣ် ပိၣ်ခွါဖိအဖုလၢ အလံၤခွါန့ၣ် ကဘၣ်ဒိၣ်တူၢ်ကွံၣ် အခိၣ်ခံကပလၢန့ၣ်လီၤ. ကသံၣ်သရၣ်တဖၣ် ဒိၣ်တူၢ်န့ၣ်ကွံၣ်စီၤရ--- အခိၣ်ဖဲ ဟါခီ ၃န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘ--- စ့ၢ်ကီး အတၢ်အိၣ်

သးနးဒိပ်မးဒီး အကဘၣ်ကူဆါယါဘျါအသးခီဖျါ အဘၣ်ဒီးမ့ၣ်ပိာ်အကူအခီအယိန့ၣ်လီၤ. ပိာ်ခွါဖိဒီး အမိဘၣ်အိၣ်လၢ ပကိတၢ်ဆါဟံၣ် ၇ သီ လၢတၢ်ကူဆါယါဘျါသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါယုလံ ၁၅သီ, ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ် စံၣ်လီၤလၢ တၢ်ဆါ ဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်စံၣ်လီၤတၢ်ဆါဟံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ အလဲၤအိၣ်လၢ ပုၤလၢအဝဲသ့ၣ် သ့ၣ်ညါတဂၤအဟံၣ် လၢအအိၣ်ဖဲ မ--- သဝီ ဒ်သီးကဒုးန့ၣ်က့ၤအသးဖဲ ကျိၣ်တကါတၢ်ဆါဟံၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အဆၢကတီၢ် ပိာ်ခွါဖိဒီး အမိတကီၢ်ညါ ထီၣ်က့ၤ မူၤမူၤနီၣ်ဒီးဘၣ်. **ကီၢ်ပယီၤကဲတဲာ်ဂီၤကရၢ (MRCS)** ဆဲးကျိးဒီး ဖၣ်အၣ်ခိၣ်တူးတၢ်မၤလီၢ်လၢ ရ- -- ကဒီးန့ၣ်ဘၣ် ခိၣ်တူးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ခိၣ်တူးအံၤ ကဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤ ဖိသ့ၣ်ပိာ်ခွါဖိ ခံလါဝံၤအလီၢ်ခံန့ၣ်လီၤ. (ဘၣ်အိၣ်ခိးတုၤအတၢ်ပူၤ လီၤဖျါတစုန့ၣ်လီၤ.)

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ် ဒီးန့ၣ်ဘၣ် ၁၀၀,၀၀၀ ကးလၢ **ထံကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC)** သးခိၣ်တဂၤအိၣ်လၢ ကျိၣ် တကါဝုၢ်န့ၣ်လီၤ. ပကိကီၢ်ခိပဒိၣ်စ့ၢ်ကီး လၢပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဂီၢ် ဟ့ၣ်လီၤ ၁,၀၀၀,၀၀၀ ကးန့ၣ်လီၤ. ရ--- အပါန့ၣ် မၤတၢ် လၢ ကီၢ်ကျိၣ်တဲာ်ဒီး ဆုၤလီၤအဟံၣ်ဖိယိဖိ ကျိၣ်စ့တၢ်မၤစၢၤတနီၤန့ၣ်လီၤ (ထဲလဲၣ်န့ၣ်တသ့ၣ်ညါဘၣ်). **MRCS** စ့ၢ်ကီးဟ့ၣ်လီၤ စ့ ၆၀၀, ၀၀၀ ကးလၢ ဖိသ့ၣ်ပိာ်ခွါဖိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအလဲၤဆုၤ ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်လၢတၢ်ဆါဟံၣ်တဖၣ် မ့ၢ်ဝဲအဟံၣ် ဖိယိဖိ နွံၤလၢ အပၣ်ဃုာ်ဒီး အဖုန့ၣ်လီၤ. တၢ်လဲၤတၢ်က့ၤဒီးတၢ်အိၣ်လၢ ဟံၣ်ဖိယိဖိ ခဲလၢာ်အဂီၢ် လၢာ်ဝဲ ၁,၃၀၀, ၀၀၀ ကးန့ၣ်လီၤ. သနၣ်က့ ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဂီၢ် ကသံၣ်ကသီတၢ်လၢာ်ဘျုးလၢာ်စ့ၤလၢ တၢ်ကူစါယါဘျါသး တလၢာ်ဘၣ်န့ၣ် လီၤ.

မ့ၢ်လၢ SAC, KNLA, ဒီး သးဖိၣ်စုကဝဲၤအဂၤတဖၣ် ဟူးဂဲၤဝဲလၢတၢ်လီၢ်ဖဲန့ၣ်အယိ မ့ၢ်သးဖိၣ်စုကဝဲၤဖဲလဲၣ်တဖု အဒီးလီၤ မ့ၢ်ပိာ်လဲၣ်န့ၣ် တသ့ၣ်ညါဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢအပူၤကွံာ် မ့ၢ်ပိာ်တၢ်ကဲထိပ်သးလၢ ရ--- သဝီအံၤတအိၣ်ဘၣ်. တၢ်အံၤ မ့ၢ်တၢ် ကဲထိပ်သးအဆိကတၢ် တဘျီန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအိၣ်လၢ ရ--- သဝီတဖၣ် တထီၣ်ဘၣ် မ့ၢ်ပိာ်တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်တၢ်သိၣ်လိနီ တဘျီဘၣ်. ခဲအံၤ သဝီဖိတဖၣ်ပျံၤလၢ ဟီၣ်လၢာ်မ့ၢ်ပိာ်ကပိာ်ဖးထီၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယိဖိမ့ၢ် ပုၤဖဲမၤမ့ၢ်ဆ့ၣ်မ့ၢ်ဂီၤတၢ်မၤဒီး အစံာ်လီၢ်ကျဲတအိၣ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ ဖိသ့ၣ်ပိာ် ခွါအပါ ဘၣ်လဲၤမၤတၢ်လၢ ကီၢ်ကျိၣ်တဲာ်လၢ အဟံၣ်ဖိယိဖိ အတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိးသးသမူအဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဖိယိဖိအံၤ လိၣ် ဘၣ်ဒီး တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤလၢ တၢ်ဟ့ၣ်သးကညီတၢ်ကရၢကရိတဖၣ် အအိၣ်ဒ်သိး ကဟ့ၣ်အတၢ်လဲၤတၢ်က့ၤတၢ်လၢၤဘျုး လၢၤစ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် အဖု တအဲၣ်ဒီးလၢ ဟီၣ်လၢာ်မ့ၢ်ပိာ်တဖၣ်တၢ်ကပၣ်လီၤအီၤလၢ အဘူးဒီးသဝီ ဘၣ် မ့ၢ်လၢတၢ်အံၤ မၤတံာ်တၢ် သဝီဖိတဖၣ်အတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိးသးသမူဒီး တၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

(၄)တပတီၢ်- တၢ်ယုၣ်အခွဲး

မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤဒါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပကသုတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤ ဟ့ၣ်အခွဲးလၢ ကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်ဒီး ရၤလီၤအီၤန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤလၢ အဆၣ်တကပအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၢ်အီၤဖဲ လၢယုၤလဲၣ် ၉သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်ဖဲ ကယုၤယိတၢ်ဆါဟံၣ်လၢ အအိၣ်ဖဲ ကျိၣ်တကါကီၢ်ဆၣ် ပဂီၢ်ဝီၣ်ဒီး ပာ်ဖျါထီၣ် ရ--- လၢ အကူၤစါယါဘျါသးအဆိကတၢ်ဖဲ တၢ်ဆါဟံၣ်ဖဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢ အထွဲတကပန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၢ်အီၤဖဲ လၢယုၤလဲၣ် ၁၅သီ, ၂၀၂၂နံၣ် ဖဲဖိသၣ် ပိၣ်ခွါ က့ၤလီၤလၢတၢ်ဆါဟံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ပိၣ်ခွါဖိအံၤ က့ၤလီၤဘၣ်လၢ ပဂီၢ်ကမျါတၢ်ဆါဟံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲ အတၢ်ပူၤလီၢ်ကိညါလီၤန့ၣ်လီၤ. [တၢ်ဂီၢ်: လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ]

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိာ်
ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျုတဖုလၢ အာ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. **KHRG** သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. **KHRG** ဘိးဘၣ်ရၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံးဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျါတဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒ်န့ၣ်လီၤ.